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časopis evangelických sborů 
v krnově a Bruntále

V kostele
bylo veselo!
o regionálním setkání čtěte na straně 7.
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Milí přátelé, Vánoce, 
kromě toho, že jsou 

jedním z nejkrásnějších ob-
dobí v roce, jsou také časem, 
kdy faráři usedají ke svým 
stolům a lámou si hlavu, co 
nového by mohli najít v těch 
příbězích, které všichni (tak 
si to aspoň myslí faráři) už 
tak dobře znají. Co nové-
ho tak říct při těch Vánoč-
ních bohoslužbách, kterých 
je navíc několikero. Koled-
níci zpívají „Nesem vám no-
viny“, ale vzhledem k  to-
mu, že se ta koleda zpívá už 
pěkných pár století, tak ta-
hle novina nejspíš nesplňu-
je parametry, které moder-
ní doba očekává od senzační 
a převratné informace.

Většina lidí v  našem ze-
měpisném prostoru k  to-
mu taky právě tak přistu-
puje. Vánoční evangelium 
není něco nového, naopak 

je to něco, co se opakuje už 
tak dlouho, že už se to změ-
nilo ve folklór a zcela ztrati-
lo i ten nejmenší nádech ob-
jevnosti. Spousta lidí právě 
prožívá Vánoce jako chvil-
kový návrat od chaosu všed-
ních dnů ke svátečnímu 
pořádku, od zběsilého kval-
tování neustálých inovací 
k  upokojující neměnnosti 
staleté tradice.

Nevýhoda tohoto pojetí 
ovšem je, že se z něj vytratí 
původní obsah: z  prorocké-
ho Betléma se stane lidová 
vyřezávanka, z  pohoršující-
ho žlabu na krmení pro do-
bytek se stanou romantic-
ké jesličky; a z Božího Syna, 
který se stal člověkem pro-
následovaným a  nakonec 
umučeným pro naše viny, 
zůstane Ježíšek, rozdáva-
jící Lego a  sekačky za polo-
vinu ceny, pro katalog ob-

chodních domů převlečený 
do kostýmu Dědy Mráze.

Jak tedy z Vánoc vykutat 
něco originálního? Kde na-
jít ty strhující „noviny“, pro 
které pastýři nechali stá-
da na horách, aby zjistili, 
co že se to děje, a pro které 
tři mudrcové táhli dlouhou 
cestu přes poušť s nákladem 
kadidla a drahého kamení?

To vám zatím neprozra-
dím – musím si to přece 
schovat na vánoční boho-
služby. Ale určitě se může-
me inspirovat pozoruhod-
ným přebásněním prologu 
Janova evangelia do moder-
ního jazyka a  současných 
reálií, jak ho najdeme v Pa-
rabibli Alexandra Fleka (do-
poručuji porovnávat s  ori-
ginálem v  evangeliu podle 
Jana 1,1-18):

Štěpán Janča

Časopis evangelického sboru v Krnově a Bruntále vydáván pro členy a přátele sboru za 
dobrovolný příspěvek. Redakční rada: Bedřich Marek, Tamara Maláčová, 
Štěpán Janča, Petr Strnadel.

Farní sbor ČCE, Albrechtická 811/8, Krnov, 794 01, tel.: 739 244 607. 
Kazatel sboru: Štěpán Janča.
Pravidelná shromáždění: Neděle 9.45 bohoslužby v evangelickém kostele, 

Úterý: 17.00 biblická hodina na faře, Pátek: modlitební setkání v 18.00 na faře.

Na začátku byla Myšlenka
A tu Myšlenku měl sám Bůh
A ta Myšlenka byla Bůh;
Bůh ji měl vždycky, od věků.

Tou myšlenkou všechno začalo
A bez ní nezačalo vůbec nic.
Ona je Jiskrou všeho života
A Světlem na konci všech tunelů.
A to Světlo dosud svítí ve tmách
A žádná tma ho nezdolá.

To Světlo, co září v dětských očích,
Jednoho dne přišlo mezi nás.
Ta myšlenka se stala skutečností:
Přistěhovala se k nám do města
A my jsme spatřili, jak je nádherná,
Jakou nevýslovnou krásu má od Boha,
Jak je laskavá a důvěrná!

Stala se člověkem, jedním z nás,
Přítelem po našem boku,
Který nám zas a stále znovu
Šeptá do ucha: Mám tě rád!

Náboženství je totiž opium lidstva
A kdekdo říká: Věřte, bude líp.
Ježíš je ale úplně jiná liga.
Nepřišel se slogany ani s recepty –
Prostě jen ukázal, jak vypadá

Bůh.

Jiná liga
 úvodník

Vánoční novina
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Letošní konvent se ko-
nal v  Přerově v  sobotu 

22.10. Jako tradičně se zde 
sešli zástupci všech 25 sbo-
rů našeho seniorátu, plus 
zástupci mládeže, kaplanů, 
bohoslovců, atd.

Program byl jako vždy 
nabitý – od zpráv seniorát-
ního výboru a jednotlivých 
poradních odborů jsme se 
dostali k  volbám zástup-
ců seniorátu na synod a ta-
ké volbě nové seniorátní 
farářky, odsouhlasili jsme 
drobné úpravy církevního 
zřízení (úkol zadaný syno-
dem) a  nakonec se dostali 
k návrhům ze sborů a seni-
orátu. Jako v posledních le-
tech tradičně, nejbouřlivěji 
debatovaným tématem by-
la otázka uznání nebo ne-
uznání manželství stejno-
pohlavních dvojic, nakonec 
k  tomuto tématu naštěstí 

nebylo přijato žádné z na-
vržených usnesení. Ostatní 
návrhy nebyly zdaleka kon-
troverzní a  většinou byly 
schváleny.

Náš návrh, týkající se 
procesu jednání na kon-
ventu – přechodu k denní-
mu pořádku (tzn. smete-
ní návrhu ze stolu) – nebyl 
přijat, protože k němu vy-
dal zamítavé stanovisko 
právník Ústřední církevní 
kanceláře. Museli bychom 
ho zcela přeformulovat ja-
ko návrh na změnu jedna-
cího řádu. To jsme ovšem 
nechtěli, takže jsme jej po-
nechali jen v podobě apelu 
ke konventuálům, aby ne-
zneužívali tento nástroj.

Konvent byl ukončen 
modlitbou a  písní okolo 
čtvrté hodiny odpolední. 
Další se sejde opět na pod-
zim 2023. /šj/

V  úterý 13.9. přijeli 
do Krnova dva pá-

nové z ICEJ, neboli Me-
zinárodního křesťan-
ského velvyslanectví 
v Jeruzalémě. V synago-
ze přednášeli o Izraeli na 
téma „Izrael – proč dnes 
Izrael?“. Nejprve obecně 
o  Izraeli mluvil ing. Da-
niel Žingor, v  druhé pů-
li večera se slova ujal ing. 
Jaromír Vykoukal, kte-
rý jako vojenský odbor-
ník komentoval českou vojenskou podpo-
ru Izraele v prvních dnech po jeho vzniku. 

Přednášky byly zajímavé, jen je trošku kali-
ly problémy s ozvučením.

Na druhý den dopoledne naši 
hosté připravili ještě přednášku 

o  holokaustu pro školy. Ta-
to přednáška byla mož-
ná ještě zajímavější než 
ta první, a navíc se po-
dařilo vyřešit problé-
my s  ozvučením, tak-
že všichni posluchači 
dobře slyšeli a  rozu-
měli.

Jsme rádi, že se 
tato akce v  Krnově 
uskutečnila. /šj/

konvent našeho
seniorátu 2022

den pro izraellednová 
pozvání
Ani v povánočním období se 

nezastavuje život našeho 
sboru.

alianční týden 
modliteb

Chceme vás pozvat nejprve 
na ekumenický alianční mod-
litební týden, který bude pro-
bíhat od 8. do 15.1. Jedná se 
o  tradiční sérii ekumenických 
modlitebních setkání, každý 
den pod taktovkou jedné z kr-
novských křesťanských církví, 
každý den v  jiné modlitebně. 
Podrobný program bude teprve 
upřesněn, najdete ho nejpoz-
ději začátkem ledna na našich 
webových stránkách.

nebezpečný 
Jižní súdán

V  úterý 17.1. od 17.00 se 
pak můžeme těšit na dobro-
družnou reportáž z cesty do 
Jižního súdánu, kterou nám 
představí předseda Spolku pro 
Jižní Súdán Rostislav Staněk 
z Náchoda.

Co vlastně víme o  jedné 
z nejmladších a nejchudších ze-
mí světa? Jak se tam žije a če-
mu lidé věří? Jaká je lékařská 
péče a  jaké silnice? Jak se tam 
dá dostat? A  jaká se tam koná 
misijní práce? Jestli nevíte, má-
te možnost dostat na tyto i na 
další otázky odpovědi. Přijďte 
si poslechnout povídání a podí-
vat se na fotky.

Pokud chcete vědět něco bliž-
šího o Spolku pro Jižní Súdán, 
pak navštivte stránky https://
spolekjiznisudan.cz/

Tím nemyslíme dotace 
Evropské Unie pro ze-

mědělce.
Rádi bychom vás požá-

dali o  finanční podporu 
pro tento sborový časopis.

Dobrý Pastýř vychází 
4x za rok v  nákladu 120 
– 150 kusů. Je určen čle-
nům a  přátelům evange-
lických sborů v  Krnově 
a  Bruntále. Je distribuo-
ván bezplatně, mimo ji-
né i  členům sborů, kteří 
se pro věk nebo nemoc ne-
mohou pravidelně účast-
nit sborového života, ne-
bo i dalším, kteří se chtějí 
něco o víře nebo církvi do-
vědět. Nemá žádné place-
né zaměstnance, jen dob-
rovolné spolupracovníky 
(kterým patří velký dík 
a velká pochvala).

Výroba jednoho výtis-
ku při současných cenách 
(a  tomto nákladu) sto-

jí okolo 50,- Kč. 
Proto vás prosí-
me: Jestli se vám 
náš časopis lí-
bí, jestli myslí-
te, že má smysl 
ho dále vydá-
vat a  rozdá-
vat, podpořte 
jej finančním 
příspěvkem. 
M ů ž e t e 
jej vhodit 
v  kostele 
do krabič-
ky k  tomu 
u r č e n é , 
m ů ž e -
te jej pře-
dat osobně bratru 
pokladníkovi nebo jej mů-
žete poslat na účet sbo-
ru 1845328379 / 0800 
(v  tom případně napište 
do poznámky, na jaký účel 
chcete dar poskytnout).

Pastýře můžete samo-

podpořte pastýře

zřejmě podpořit i  psaním 
článků. V  takovém případě 
se obraťte přímo na šéfre-
daktora.

Předem děkujeme za kaž-
dou podporu. /šj/

Jak sbor bruntálský tak krnovský zažil v posledních mě-
sících vzácnou návštěvu: členové seniorátního výboru 

přijeli na tzv. vizitaci. Členové seniorátního výboru mají 
během svého šestiletého období navštívit každý sbor as-
poň jednou. Cílem vizitace není inspekce sboru (i když k ní 
patří také kontrola všech dokumentů sboru, včetně účet-
nictví za poslední tři roky), ale seznámení se s radostmi i 
starostmi sborů a křesťanů v daném městě nebo oblasti.

V Bruntále to bylo v neděli 9.10. a přivítali jsme mezi se-
bou bratra konseniora Mojmíra Blažka z Těšína, bratra Ji-
řího Marka z Krnova a seniorátního revizora účtů bratra 
Jiřího Grolla z Ostravy.

Do Krnova pro změnu přijeli bratr senior Marek Zik-
mund z Přerova, bratr Michael Waloschek z Ostravy a opět 
obětavý bratr Jiří Groll z Ostravy.

Hosté se zapojili do bohoslužeb (v Bruntále dokonce 
bratr Blažek kázal), a po bohoslužbách došlo na rozhovor 
se staršovstvy. Obě setkání proběhla hladce a bez jakých-
koli zásadních komplikací nebo výhrad. /šj/

Vizitace sborů
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plnotučná neděle
 Regionální setkání v krnově 

 setkání přinesla řadu nápadů 

Tak plný evangelický kostel 
bývá většinou jen o  svát-

cích, při dětských divadelních 
hrách, nebo když jsou advent-
ní koncerty. V neděli 23. října 
byl důvod zaplněných lavic ji-
ný. Konalo se zde společné re-
gionální shromáždění sborů 
krnovského, bruntálského, 
opavského a vítkovského.

Členům těchto společen-
ství společně také posloužili 
zástupci všech sborů. Rámec 
bohoslužeb vedl náš domácí 
kazatel Štěpán Janča, kázání 
přednesl opavský farář Pavel 
Janošík a  o  modlitby a  po-
žehnání se podělili Petr Lako-
mý z Bruntálu, sestra Zdeňka 

koncert 
skupiny 
pF
Zveme vás na koncert 

skupiny PF (Pastoři a fa-
ráři) z Krnova v modlitebně 
Církve adventistů sedmého 
dne v  Bruntále, Husova 2, 
v sobotu 3.12. od 17.00.

Ekumenická snídaně 
s vedením města
Ve středu 14.12. od 8.30 se na krnovské faře se-

jdou zástupci krnovských církví s  panem staros-
tou a  místostarosty. Při tomto neformálním setkání 
chceme mluvit o  různých otázkách spolupráce círk-
ví s městem. A samozřejmě taky vyprošovat Boží po-
žehnání – dobrou vizi, rozhodnost, pokoru a úctu vůči 
právu i ochranu od všeho zlého – pro novou radu i za-
stupitelstvo.

V měsíci říjnu a začátkem listopadu pro-
běhla tři setkání nazvaná Zaostřeno na 

budoucnost. Při prvním jsme 
mapovali, jaké událos-
ti v  minulosti náš sbor 
ovlivnily (ať pozitiv-
ně nebo negativ-
ně) a  formovaly, 
při druhém jsme 
hodnotili situa-
ci sboru v sou-
časnosti, a při 
tom posled-
ním jsme se 
zaměřili na 
konkrétní pod-
něty pro budouc-
nost sboru.

Setkání byla vede-
na interaktivním, někdy až 
hravým způsobem. Byli jsme 
rozděleni do skupinek, aby se ka-
ždý mohl dostat ke slovu, psali jsme, 
kreslili, a hlavně debatovali.

Při druhém setkání jsme si pojmenovali, 
v čem je náš sbor dobrý a v čem naopak má-
me mezery a  zkusili vymyslet, jak lépe vy-
užít stránky nejsilnější (vzájemná pomoc 
a podpora, pomoc nemocným nebo osamě-
lým) a jak vylepšit tu nejslabší (evangeliza-
ce a svědectví). V závěru jsme pak vytvořili 

seznam nápadů, jaké aktivity bychom moh-
li rozjet, jaké akce zorganizovat, co obnovit 
nebo opravit; a  také seznam dobrovolníků, 

kteří jsou ochotní s  něčím 
z těchto služeb pomoci.

Děkujeme všem, 
kdo byli ochotní 
věnovat nedělní 
odpoledne a  vel-
ký kus své men-

tální kapacity 
sborovým zá-

ležitostem. 
A  zvlášť dě-
k u j e m e 
všem, kdo 
nabídli po-

moc při or-
ganizaci a roz-

víjení různých 
aktivit.
Pokud by vás 

zajímaly podrob-
nější informace o  se-

tkáních a  rozhovorech, 
zeptejte se faráře nebo čle-

nů staršovstva, mohou vám poskytnout zá-
pisy ze setkání.

Modleme se za to, aby podněty nezůstaly 
jen podněty, ale aby se nám podařilo aspoň 
některé z nápadů uskutečnit. /šj/

Zaostřeno na budoucnost!
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Formánková z  Vítkova a  Si-
mona Kopecká, opavská po-
mocná kazatelka a členka sy-
nodní rady.

Po bohoslužbách se účast-
níci bohoslužeb přesunuli na 
faru, kde sestra Simona po-
hovořila o tom, jak její angaž-
má v  synodní radě probíhá 
a  pomohla nám si představit 
v  čem její služba a  práce celé 
synodní rady spočívá.

Nejcennější však byla část 
sekání, ve které se jednotlivé 
sbory představily a kde se za-
čaly zapřádat neformální roz-
hovory starých známých, ale 
také členů, kteří viděli popr-
vé v životě.

Jako vždy na takovýchto 
akcích nechybělo sladké i sla-
né občerstvení  od našich mi-
lých sester. Účastníci této 
společné akce vyjádřili spoko-
jenost a  vděčnost. Domů od-
cházeli a  odjížděli povzbuze-
ní.

Místní členy pak čekalo ješ-
tě v 16 hodin setkání v  rám-
ci projektu Zaměřeno na bu-
doucnost, a  tak by se tato 
neděle dala nazvat jako spole-
čensky a duchovně plnotučná.

Zajímavé také bylo, že akci 
natáčela Česká televize, která 
tak sbírala materiál pro pořad 
Cesty víry, jehož jeden díl byl 
věnován právě sestře Simoně 
Kopecké.

/ps/
Foto: Rostislav Lukáš



Vzácná návštěva přijela až z africké Ghany
V  úterý 15. listopadu nás navštívil bra-

tr Petr Wieczorek ze Šenova, který u nás 
v dubnu povídal o svých lékařských výpravách 
do západoafrické Ghany. S  ním přijel tento-
krát konečně vzácný host: pastor a  kazatel 
Bernard Sia z Ghany.

Bratr Bernard pochází z  města Kumasi ve 
střední Ghaně. Narodil se v  nevěřící rodině, 
takže ho nikdo nevedl k víře. Chodil ovšem do 
křesťanské školy, kde bylo jednou ze školních 
povinností každou neděli jít na bohosluž-
by, a v pondělí pak panu učiteli poreferovat, 
o čem pan farář při bohoslužbě kázal.

Jedno z  kázání (na text z  Jana 7,37: Je-
žíš vystoupil a  zvolal: „Jestliže kdo žízní, ať 
přijde ke mně a pije!) se jej nesmírně dotklo 
a  způsobilo, že se od základů změnil. Tento 
dotek Boží ruky jej nakonec dovedl až k vystu-

dování Biblické školy a práci pastora. Zvláště 
se zaměřuje na evangelizaci a na systematické 
vedení církve. Že Pán Bůh v jejich sboru jed-
ná, ukazuje i skutečnost, že z osmi lidí aktiv-
ních ve sboru se během tří let stalo sedmde-
sát, a po pár dalších letech se počet ustálil na 
třech stovkách pilných křesťanů.

Kromě vedení sboru a kázání bratr Bernard 
založil organizaci, která školí vedoucí sborů 
jak ve věrouce, tak i  v  základních manažer-
ských dovednostech. S touto službou pak ces-
tuje po celé křesťanské Africe (ze svých cest 
zmínil Sierru Leone, Libérii, Jihoafrickou re-
publiku a Svazijsko).

Bratr Bernard je ženatý a Bůh jejich man-
želství požehnal dvěma dcerami a synem.

Poprosili jsme bratra Bernarda o  několik 
slov pro čtenáře Dobrého Pastýře:

Jaké jsou tvé dojmy 
z  návštěvy krnova 

(a české republiky obec-
ně) a co bys rád řekl na-
šim čtenářům? Co nej-
důležitějšího bychom se 
měli dozvědět?

Je pro mne velkým po-
těšením, že můžu přispět 
do vašeho sborového ča-
sopisu. Dostal jsem mož-
nost navštívit tuto skvě-
lou republiku Čechů na 
deset dní – díky mému vel-
mi dobrému příteli MUDr. 
Petru Wieczorkovi. Byl 
jsem požádán jako pastor 
církve v  Ghaně, abych se 
s  Vámi podělil o  Boží ne-
omylné Slovo během pra-
videlné biblické hodiny 
v úterý 15.11. v Krnově.

Byl jsem nadšený, když 
jsem si mohl před biblic-
kou poslechnout pěvecký 
sbor (Legato, pozn. překl.) 
při jejich pravidelné zkouš-
ce. Následovala biblická 
hodina, které se účastnila 
část členů sboru. Hlavním 
tématem diskuze byly „VÝ-
HODY TOHO, KDYŽ SE 
STANEME NOVÝM STVO-
ŘENÍM V  KRISTU“. Téma 
zaujalo – sláva Bohu.

Jako pastor z  Ghany 
věřím, že církev v  Krno-

vě vzkvétá, i  díky skvě-
lým vůdčím schopnos-
tem a  přátelskosti pastora 
Štěpána (to opravdu hod-
ně přehání! pozn. překl.). 
Jsem si jistý, že tento sbor 
je místem, kde můžete růst 
na své duchovní cestě.

Církev v Česku musí dě-
lat více pro Boha. Aby zís-
kala mnoho duší pro Boha, 
musí opustit své komfort-
ní zóny a  vyvinout uvě-
domělou a  biblickou stra-
tegii, plnou moci Ducha 
svatého, která se snaží za-
sáhnout lidi v ulicích, v je-
jich domovech, a  na jejich 
pracovištích, tedy usilo-
vat o  oslovení ztracených 
zvěstí o Kristu, a to všemi 
možnými prostředky. Ježíš 
u  Lukáše 19,10 řekl: „Syn 
člověka přišel, aby hledal 
a  zachránil to, co zahynu-
lo.“

Jedna z  nejdůležitějších 
věcí, o kterou se chci podě-
lit, je, že současný svět žije 
na konci času; biblickými 
slovy jsme na konci věků; 
všechno, co Ježíš zmínil 
u  Matouše 24 se už děje: 
„Národ povstane proti ná-
rodu, království proti krá-
lovství; mnozí opustí víru.“

Dnes víme o  množství 

konfliktů ve všech koncích 
světa, a to je důkaz, že ko-
nec času je blízký a  Ježíš 
dříve nebo později přijde, 
aby si vzal svou církev.

Když žijeme své všed-
ní dny, nezapomínejme, že 
jednoho dne všichni opus-
tíme tento svět a půjdeme 
k Pánu a že ze všeho, co dě-
láme, zatímco jsme naživu, 
budeme skládat účty Bohu.

Vždyť se všichni musíme 
ukázat před soudným stol-
cem Kristovým, aby každý 
dostal odplatu za to, co či-
nil ve svém životě, ať dobré 
či zlé. (2 Kor 5:10).

Pán ať vás požehná a dá 
vám věčný pokoj.

/šj/

Církev v česku musí dělat více pro Boha

davidův hřích a Boží odpuštění
Milí přátelé, sestry a  bratři. Přijmě-

te pozvání na vánoční divadelní hru 
„Davidův hřích a Boží odpuštění“. Autorem 
hry je opět Luděk Rejchrt, bývalý farář sbo-
ru Praha-Braník.

Vyprávění o  králi Davidovi vychází ze 
starého biblického příběhu (2. Samuelo-
va 11). I tak zbožný muž jako byl král Da-
vid může těžce zhřešit. Král poznává svůj 
hřích, vyznává jej Bohu a dostává se mu od-
puštění. Co tedy Bůh na jeho hřích? Co Bůh 
na náš hřích a naše volání? Narodil se Je-
žíš.

Ve hře vystupuje také Kulhavý poutník – 
postava spisovatele Josefa Čapka a doktor 
Faust z 16 století, jehož život zachytil spi-
sovatel Goethe.

Děti, mládež i  ochotníci již pokročilejší-
ho věku předvedou tuto hru 18. prosince v 
16 hodin odpoledne v evangelickém kostele.

Přijďte, budete vítáni. Věra Marková

 pozvánka na Vánoční hru 
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 říká pastor Bernard sia 

• Pastor Bernard Sia
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Moje víra rostla, jako když padá rosa
V  nedávném čísle Dobrého 

pastýře zpovídala Tama-
ra Maláčová mě – Dajku Ba-
lovou. Tentokrát se role ob-
rátily. Já jdu zpovídat svou 
nástupkyni – Tamaru Maláčo-
vou. Prozradí nám na sebe ně-
co? Jakpak se teď bude tvářit 
ona? Ponese kůži na trh. Tak 
uvidíme.

l támar, můžeš se nám 
trochu představit? řekni 
něco o  své rodině, dětství 
a mládí, prosím.

Hned na začátku bych řekla, 
že jsem tradiční evangelička. 
Narodila jsem se v Krnově ro-
ku 1960 do evangelické círk-
ve, žila v  ní i  maminka, také 
její rodiče a jejich předkové. Ve 
staré knize z  roku 1881 jsem 
se dočetla, že v  polovině 18. 
století náš předek - heršpický 
rychtář Filip Maláč - si nechá-
val posílat informace od rek-
tora ze Slavkova u  Brna, kdy 
má přijít vyšetřovací komi-
se, která slídila po domácnos-
tech, hledala Bible a  „vyhle-
dávala stoupence Bratrského 
učení“. Filip Maláč měl mož-
nost tyto bratry varovat. Také 
byl mezi prvními, kteří se při-
hlásili po vydání Tolerančního 
patentu v r. 1781 k evangelic-
ké víře.

Můj otec se narodil do pra-
voslavné církve na Volyni. Ví-
ru nepraktikoval. Do Česko-
slovenska přišel s  frontou ke 
konci 2. světové války. Jako 
mladistvý vězeň na Sibiři (sa-
distický a paranoidní diktátor 
Stalin si nedělal vrásky z  to-
ho, že zničil život mnoha mi-

lionům lidí) dostal možnost jít 
do války. „Hop nebo trop,“ řekl 
si a  nastoupil na školení tan-
kistů k  průzkumníkům. Pro-
jel Ruskem, Duklou a přijel až 
k Berlínu. Když jsem řekla, že 
víru nepraktikoval, nezname-
ná to, že by mu pojem Bůh byl 
cizí. Jak se říká „v  zákopech 
nejsou ateisté“. V  krizovkách 
prosil Boha o záchranu. Napří-
klad, když jejich tank i s mos-
tem spadl do Dněpru. Všichni 
se utopili, jediný on se zachrá-
nil. Nebo když tank dostal zá-
sah a při pohledu zpět uviděl, 
že jeho kamarádi jsou roztr-
haní na cucky. Během války 
vojáci (samozřejmě i  civilis-
té) zažívali šílené situace. „Ni-
kdy jsem neslyšel, že by někdo 
volal Stalina na pomoc. Vždy 

to byl Bůh. To, že jsem přišel 
o sedm tanků a přežil, považu-
ji za zázrak,“ vzpomínal otec. 
Po válce jako Volyňák už zů-
stal zde.

Když maminka ukončila 
v Brně učitelský ústav, dosta-
la umístěnku sem do pohra-
ničí (po čase ji stejně vyhodi-
li, protože se veřejně hlásila ke 
křesťanství). Tak se naši tady 
na krnovsku poznali, dali do-
hromady a tatínek si vzal ma-
minčino jméno Maláč.

Se třemi sourozenci jsem 
vyrůstala zde v  Krnově a  to-
muto hezkému městu zůstala 
věrna. Srostla jsem také s na-
ším sborem, dokonce i s budo-
vou kostela, který ve mně bu-
dí pocit domova.

Po ZŠ má cesta vedla na zdra-
votní školu. Nebyla jsem přija-
ta. Později se ke mně dostala 
informace, že soudružka ředi-
telka se bála mě přijmout, pro-
tože kvůli jménu Maláč mě-
la problémy s  komunistickou 
vrchností. Bratr, který navště-
voval zdravku tři roky přede 
mnou, „dělal dusno“ tím, že vo-
dil celou třídu spolužaček do 
kostela během přestávek, kde 
jim hrál na varhany (jaká hrů-
za!!!) a dovolil si mít jiné názo-
ry při výuce občanské výchovy 
(křesťanství je přece tmářská 
ideologie!!). Také bylo veřejně 
známo, že jsme křesťanská ro-
dina a netajíme se tím. To bylo 
velké mínus! Chudák soudruž-
ka se asi bála dalších problé-
mů. Na odvolání jsem pak byla 
přijata – obor ošetřovatelství. 
Chceš vědět, na co se mě u při-
jímaček ptali? „Proč chodíte do 

kostela? Chodíte každou nedě-
li? Budete mít svatbu v koste-
le? Necháte své děti pokřtít?“ 
Ve svých 14 letech jsem od-
povídala na tyto ubohé otáz-
ky s vědomím, že pokud budu 
mluvit pravdu (a to jsem chtě-
la), uškodím si. Později jsem si 
dodělala sanitární kurz pro lé-
kárny a  v  tomto oboru už zů-
stala.

l Z  tvých slov vyrozu-
mívám, že víra v  Boha ve 
tvém životě hraje zásadní 
roli. nebyla jsi někdy pro 
smích? takové názory se 
dnes již nenosí, a  myslím 
že se nenosily ani v  době 
tvého mládí.

Ano. Víra v  mém životě 
hraje zásadní roli. K  živému 
vztahu k  Bohu jsme byli ve-
deni všichni čtyři sourozenci 
od narození. Moje víra rost-
la jako když padá rosa. Tiše 
a  stále. Vzpomínám také na 
jeden skvělý, tajný dětský bi-
blický tábor. Pracovat s  dět-
mi v  křesťanském duchu by-
lo zakázáno a my na tajňačku 
stanovali v lese. Tenkrát jsem 
„pozvala Krista do loďky své-
ho života“. A  když se ptáš, 
jestli jsem někdy byla pro 
smích, pak odpovídám „ano“. 
Některé děti ve škole se po-
smívaly nebo dospělí mě-
li ironické poznámky. Musím 
se přiznat, že mě docela po-
nižovalo, když jsem mamin-
ce pomáhala uklidit u kostela 
(různý odpad, psí i  lidské vý-
kaly…), že se našli lidé, kteří 
si před námi odplivli a proho-
dili něco o kostelních krysách 

nebo se jízlivě ptali, jestli nic 
jiného dělat neumíme. Ale já 
na to vlastně byla připravena. 
Už doma nám říkali, že to pa-
tří k  pronásledování křesťa-
nů: „Neboj se jít proti proudu, 
i  když to není jednoduché.“ 
V  pozdějších letech být křes-
ťanem už takové stigma ne-
bylo. Vzpomínám na jednu 

úsměvnou situaci. Občas před 
kostelem sedával špicl (ješ-
tě dnes si pamatuji jeho jmé-
no) a  dělal si čárky, případ-
ně psal jména těch, kteří vešli 
do kostela. Když jsme vešli do 
kostela my (několik puberťá-
ků), napadlo nás, že si z toho 
nebožáka trochu utáhneme. 
Vyběhli jsme z  kostela jiný-
mi dveřmi a pomalu se vraceli 
zpět hlavními. Na papírek mu 
přibývaly další čárky, než mu 
došlo, že ta stvoření proběhla 
do kostela už několikrát. Ne-
chápu, proč se ten jelimánek 
tak zaprodal.

l přiznej se: tys nikdy ne-
prožila krizi víry?

Nevím, jestli se tomu dá 
říct krize víry, ale uvědomu-
ji si, že tak jako pravděpodob-
ně každého křesťana, i mě se 
občas zmocňují pochybnosti. 
Vzpomínám však na dvě ob-
dobí v  mém životě, kdy jsem 
pochybovala, jestli mě má 
Pán Bůh rád. Nebo spíše jsem 
se zabývala otázkou, jest-
li mě může mít rád. Je to si-
ce už hodně dávno, ale já ten-
krát Pánu Bohu „rozprostřela 
rouno“ (jako Gedeon v  kni-
ze Soudců 6, 36-40) a opováž-
livě řekla: „Pane Bože, jest-
li mě máš rád, udělej…..a  já 
poznám, že mě skutečně rád 
máš.“ Víš, jak to dopadlo? Pán 
Bůh ve své velkorysosti na to 
přistoupil. Dvakrát jsem udě-
lala tuhle troufalou věc a dva-
krát mi Pán Bůh řekl: „Mám tě 
rád.“ Není to správný křesťan-
ský postoj, ale já byla náctiletá 
a mou víru to posílilo.

• Tamara Maláčová

• Jdu do 1. třídy, r. 1966.

 Rozhovor s tamarou Maláčovou 



l Žijeme v těžké době, pl-
né nejistoty z budoucnosti, 
beznaděje, strachu z války, 
covidu, drahoty… Je vhod-
ný čas říct lidem o  Bohu, 
dát jim naději do budouc-
nosti. Měla jsi příležitost 
v  poslední době zvěstovat 
někomu evangelium?

Vím, že je těžká doba. Ale já 
myslím, že těžká byla i  v  mi-
nulosti. Když člověk prožívá 
osobní tragédie, je to pro něj 
vždy těžká doba, plná nejistot 
a beznaděje. Tím chci říct, že 
říkat lidem o  Bohu má křes-
ťan vždy – ať je doba těžká, 
nebo se nám zdá lehčí. Mož-
ná mají lidé v těžké době více 
otevřené uši pro evangelium 
a  jsou ochotni více se zamys-
let nad řečeným slovem. Ale 
pořád musíme mít na paměti, 
že jsme jen rozsévači. Jak naše 
slovo zapůsobí a  jak se situa-
ce bude vyvíjet dál, to už je na 

Pánu Bohu. Když se ptáš, jest-
li jsem měla v  poslední době 
příležitost zvěstovat někomu 
evangelium, pak snad mohu 
říct, že se snažím žít tak, aby 
můj život – ať mluvím, nebo 
mlčím – byl svědectvím o Bo-
hu. Samozřejmě bych si přá-
la, kdyby lidé byli více vnímaví 
k Božímu volání, ale možná se 
máme ještě hodně dobře a Bo-
ha nepotřebujeme.

l támar, odpověz mi ještě, 
prosím, konkrétně, kdy jsi 
naposledy měla možnost 
mluvit s někým o Bohu.

Dajko, rozhovory o  Bohu 
s bezdomovci, kteří posedávají 
a polehávají na lavičkách před 
kostelem, mám docela často. 
A  čím více času bych trávila 
úklidem kolem našeho koste-
la, tím více bych měla příleži-
tostí mluvit s těmito ztracený-
mi lidmi. Také – podle našich 

měřítek „slušní lidé“ – mívají 
zájem o rozhovory. Abych byla 
konkrétní: před několika dny 
se sestřičkami v  jedné ambu-
lanci v nemocnici proběhl hez-
ký rozhovor o Bohu a mojí ví-
ře. Můžu ti říct, že jsem byla 
opravdu vnitřně potěšena je-
jich zájmem, i když náš rozho-
vor nebyl dlouhý.

l patříš mezi starší sboru. 
Jak jsi spokojená s  nyněj-
ší sestavou staršovstva? Je 
žádoucí, podle tebe, něja-
ká změna? Jestli ano, pak 
jaká; jaké máte mezi se-
bou vztahy; jaká je vzájem-
ná spolupráce; setkáváte 
se někdy k  modlitbám mi-
mo staršovstvo?

Nemám právo posuzovat 
skladbu staršovstva. Myslím, 
že je správné, když mezi starší-
mi jsou lidé s odlišnými názo-
ry – pro sbor je to každopádně 
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zdravější. Nás má přece spo-
jovat Kristova láska, hledání 
Boží vůle, respekt k  bližnímu 
a  patřičná dávka pokory, aby 
mě neuráželo, když můj „úžas-
ný“ názor neprošel. I  když to 
na schůzích občas zajiskří – to 
nepopírám - cítím přátelství. 
Někdy také veselí. Ptáš se na 
modlitební chvíle mimo star-
šovstvo. Od roku 1971, kdy 
sem nastoupil farář Bronislav 
Kielar – tedy 51 let – se kona-
jí modlitební setkání každý 
týden a  myslím, že nikdy ne-
byly ani na krátko přerušeny. 
Nyní je vede Bedřich Marek 
a  někteří členové staršovstva 
pravidelně přicházejí. Spole-
čenství je otevřeno všem.

l tami, jak tě baví dělat 
s  lidmi rozhovory do dob-
rého pastýře? Určitě tě to 
obohacuje a  máš příleži-
tost poznávat se s  lidmi 
blíže.

Jestli mě to baví? Když mě 
Petr Strnadel oslovil, chví-
li jsem přemýšlela, jestli se 
k  tomu hodím. Ale je to jako 
všude – nejsou lidi. „Tak tedy 
ano, zkusím to.“ A  máš prav-
du. Obohatilo mě to. Poznala 
jsem, že lidé, kteří jsou často 
nenápadní a mezi námi nijak 
zvlášť nevyčnívají, mají boha-
tý duchovní život. Namáha-
vě bojují své boje, ve kterých 
jsou více či méně úspěšní, zá-
roveň očekávají na Boha, ra-
dují se z  projevů Jeho lásky 
a  ví, že s  Ním mohou projít 
vším. No, uznej, to je velké 
obohacení.

l říkala jsi, že patříš me-
zi tradiční evangelíky, 
položím ti tedy tradiční 
otázku. Co tvůj oblíbený 
biblický verš? Máš nějaký?

Samozřejmě. Tradici nepo-
rušíme. Mimochodem – sly-
šela jsem hezkou myšlenku: 

srdce a  duši můžeme najít 
v  tradicích. Tak tedy – blíz-
ké jsou mi dva verše. První 
je z Matouše 6,33 a 34: „Dej-
te Boha na první místo a žij-
te tak, jak On si přeje, a On se 
o vás postará. Nezatěžujte se 
zítřejšími starostmi. Ty patří 
k  zítřku. Každý den má dost 
svých problémů.“

A ten druhý verš, který mne 
oslovuje, je přísný. Snad ho 
mohu říct. Dnešním zhýčka-
ným křesťanům určitě zní – 
jak bych to řekla – velmi tvrdě. 
Myslíme si, že bolest do živo-
ta křesťana nepatří. A  když 
už, pak Bůh honem přispěchá, 
aby nás jí zbavil. Text je z kni-
hy Jeremiášovy, kde si Jere-
miáš Bohu oprávněně stěžu-

je na příkoří a  utrpení, které 
musí snášet pro Jeho jméno. 
Místo, aby ho Pán Bůh poli-
toval a  pofoukal mu bebíčko, 
čteme v  závěru 15. kapitoly: 
„Jestliže se přestaneš litovat, 
smíš být mým služebníkem.“ 
Chvíli mi trvalo, než jsem to 
strávila. Zároveň si uvědomu-
ji, že Bůh má právo mi mlu-
vit do života a  může mít na 
mě jakýkoliv nárok. Jak hez-
ky napsal Sören Kierkegaard: 
„Kristus nechce pouhé obdi-
vovatele, ale lidi, kteří by jej 
následovali.“ Naše spása stála 
přece život Božího Syna.

Támar, děkuji ti za rozho-
vor.

Dajka Balová• S rodiči, sestrou Věrou a bratry Petrem a Vítězslavem, r. 1971.

• S Romanou Sedláčkovou pracujeme při opravě kostela, r. 1976.



staRŠoVstVo
 Biblické pojmy 

V úvodu je třeba zmínit, že slovo „staršov-
stvo“ v  Bibli nenajdeme. Nepoužívá ho 

ani ekumenický překlad, ani Bible kralická. 
Jedinkrát jej použili překladatelé Bible 21, 
a to v nepříliš pochvalné souvislosti ve Skut-
cích 5,21, když mluví o představitelích židov-
ského národa, kteří pronásledovali apoštoly, 
nechali je zavřít do vězení a zbičovat.

Na druhou stranu Písmo velmi často mlu-
ví o starších, tedy vedoucích lidu, představi-
telích ať už izraelského národa nebo později 
nově vzniklé církve. Poprvé se s nimi setká-
váme, když byl Izrael v Egyptě; úplně nejpr-
ve na straně Egypťanů – na Jákobův pohřeb 
Josefa doprovodili podle Genesis 50,7 star-
ší faraónova domu a všichni starší egyptské 
země.

Až v Exodu 3,16 dává Hospodin Mojžíšovi 
úkol, aby on a izraelští starší šli k egyptské-
mu králi a žádali ho o uvolnění lidu k boho-
službě na poušti. Z textu nemůžeme posou-
dit, zda už šlo o  organizovanou skupinu, 
řídící vnitřní záležitosti hebrejské komuni-
ty, nebo o  neoficiální zástupce lidu, na zá-
kladě jejich přirozené autority.

S  dále postupujícím příběhem nabýva-
jí starší na důležitosti. Mojžíš jedná hlavně 
s nimi jako reprezentanty lidu, v  jejich pří-
tomnosti konal zázraky a s nimi se dohado-
val, když nastal nějaký problém.

První jasný náznak organizace těchto star-
ších nacházíme v Exodu 18,13-26. Kupodivu 
toto první staršovstvo nevynalezl Mojžíš, 
dokonce ani na Boží příkaz, ale se zlepšová-
kem přišel Mojžíšův tchán Jitro, když viděl, 
jak Mojžíš celý den zasedá před lidem, odpo-
vídá na jejich otázky a rozhoduje jejich spo-
ry. Jitro tenkrát velmi moudře prohlásil, že 
takový zápřah nemůže ani Mojžíš vydržet 
moc dlouho, a že je třeba, aby se zodpověd-
nost a práce rozdělily mezi více lidí.

Za pozornost stojí kritéria volby těch-
to představitelů lidu: mají být schopní, ma-
jí se bát Boha, milovat pravdu a  nenávidět 
úplatek. To jsou krásné požadavky, které 

bychom jistě podepsali i dnes. Zajímavé je, 
že je nevolil lid nějakým hlasováním, ani si 
je nepovolal Bůh, ale vybral si je Mojžíš ja-
ko spolupracovníky, kterým bude moci svě-
řit zodpovědnost. Práce tak byla rozdělena, 
starší soudili menší záležitosti a k Mojžíšovi 
se dostávaly jen otázky nejzávažnější.

Další důležitou zmínku o  starších najde-
me v  jedenácté kapitole 4. knihy Mojžíšo-
vy. Příběh začíná novým reptáním lidu a ně-
čím, co bychom mohli nazvat Mojžíšovým 
vyhořením. Velký šéf už má dost nevděč-
né bandy, co má uvázanou na krku: „Copak 
jsem ten lid porodil já, abych ho pořád no-
sil na rukou jako chůva nemluvně?!!! Radě-
ji mě zabij, abych se nemusel dál dívat na to-
hle trápení!“

Pán Bůh ho v této věci nevyslyší, ale roz-
hodne jinak. Mojžíš má svolat izraelské 
starší a  Hospodin odebere díl ducha, který 
spočíval na Mojžíšovi, a udělí ho těmto vy-
voleným, a  ti se nadále budou s  Mojžíšem 
dělit o všechny strasti vedení šestitisícihla-
vého lidu.

Jak Bůh řekl, tak se stalo. Starší se shro-
máždili kolem stánku setkávání a  Bůh me-
zi ně rozdělil ducha, kterého předtím svě-
řil Mojžíšovi. Shromáždění důstojní pánové 
(a dokonce i dva další, kteří z nějakého dů-
vodu nedorazili na sraz včas) v tu chvíli za-
čali prorokovat. Nemáme tušení, jak se to 
přesně projevilo, ale zjevně to lidi trochu vy-
děsilo, když i Mojžíšův mladý pomocník Jo-
zue žádal Mojžíše, aby jim v  tom zabránil. 
Mojžíš ovšem nelpěl na své výlučnosti, ale 
naopak přivítal toto rozšíření Božího Du-
cha mezi další lidi s radostí: „Kéž by všechen 
Hospodinův lid byli proroci! Kéž by jim Hos-
podin dal svého Ducha!“

Starší jako „lídři“ Hospodinova lidu pak 
procházejí celou biblickou historií. Jejich 
význam je větší za soudců, poněkud klesne, 
když Izrael má krále, ale zase znovu vstupují 
do své role během obnovy Jeruzaléma v do-
bě Ezdrášově a Nehemjášově, po návratu Iz-
raele z babylonského zajetí.

Tady pomalu přicházíme do doby novo-
zákonní. Starší stále zastupují Izraele před 
Bohem i  před římskými okupanty, rozho-
dují spory a určují kodexy chování pro ce-
lý národ. Podle tohoto vzoru se organizuje 
i vznikající církev (která na počátku ani ne-
pomýšlela na nějaké oddělení se od Židov-
ského národa a jeho víry).

V církvi jeruzalémské vedoucí funkci po 
smrti Ježíšově převzalo dvanáct apoštolů. 
Přesněji řečeno nejprve jedenáct (bez Jidá-
še), kterýžto počet byl ovšem brzy doplněn 
o  Matěje, jednoho z  těch, kdo s  Ježíšem 
chodil od počátku, i když nebyl předtím za-
počítáván mezi dvanáct.

Pozoruhodný je popis jeho volby, jak jej 
zaznamenává hned první kapitola knihy 
Skutků. Apoštolové vybrali dva kandidáty 
a mezi nimi pak rozhodl los.

Kniha Skutků i epištoly dále mluví o star-
ších jako vedoucích nově vzniklých křes-
ťanských sborů zcela automaticky – např. 
Sk 15,6, Sk 20,17, I.Tm 4,14 nebo 5,17, Tt 
1,5, Jk 5,14.

Během prvních století se organizač-
ní struktura upevňující se církve postup-
ně odklonila od rozhodování skupinového 
k systému biskupskému, ale reformace za-
se vrátila vedení sborů do rukou zástupců 
lidu, úctyhodných a plných Ducha svatého.

Z počátku byli staršími jen muži, ale v po-
sledních sto letech církev pochopila, že i že-
ny mohou mít potřebné obdarování a auto-
ritu, takže v dnešní době (v Českobratrské 
církvi evangelické) jsou ve staršovstvech 
jak muži tak ženy. Funkce je stále označo-
vána jako „starší“, ačkoli věk už také není 
rozhodujícím kritériem a každé staršovstvo 
je vděčné, když mezi sebou má kromě dříve 
narozených i  nějakého mladíka nebo mla-
dici.

Podstatným pro volbu mezi starší by mě-
la být kvalifikace duchovní, tedy aby kan-
didát či kandidátka opravdu věřili v  Pána 
Ježíše Krista, aby projevovali moudrost, 
rozhodnost, pokoru, smířlivost, aby šíři-
li pokoj a  naději, aby ctili právo a  sprave-
dlnost. Starší by měli usilovat o spořádaný 
život a  jít druhým příkladem, i když s po-
korným vědomím, že jsme všichni hříšní-

ci a nikdo není v Božích očích lepší než ti 
ostatní.

Samozřejmě všichni víme, že nikdo z nás 
není dokonalý Superman. I starší jsou oby-
čejní lidé a občas podléhají slabosti, nemo-
cem, pokušení. Členové sboru by je tak-
to měli brát, měli by se za své starší modlit 
a prosit Pána, aby je ochraňoval před selhá-
ním těla i duše.

Staršovstvo se v Českobratrské církvi vo-
lí demokratickým způsobem – tedy všichni 
členové sboru s hlasovacím právem (od 18 
let) mohou navrhovat kandidáty (od 21 let 
mohou být i voleni) a v tajné volbě vybírat 
mezi navrženými ty, u  kterých shledávají 
výše zmíněné schopnosti, moudrost a  bo-
habojnost. Jen ve výjimečných případech 
řády připouštějí možnost losování mezi 
dvěma kandidáty – když dojde k několika-
násobné rovnosti hlasů.

Co je tedy úkolem staršovstva? Staršov-
stvo nese zodpovědnost za celý život sbo-
ru. Od „nejpřízemnějších“ záležitostí (úklid 
prostor, údržba budov, vybavení koste-
la), přes problémy praktické (finance, jed-
nání s úřady nebo s ústředím církve) až po 
otázky velmi duchovní (křest a  přijímání 
do sboru, podoba bohoslužeb, otázky uče-
ní nebo organizační struktury sboru, pas-
torační služba a modlitby za druhé, zvláš-
tě za nemocné, vize sboru pro budoucnost).

V ČCE staršovstvo spoluřídí kurátor a fa-
rář (nebo administrátor), ale zodpovědnost 
by měla být (podobně jako u Mojžíšových 
starších) rozdělena jednotlivým členům po-
dle jejich schopností a  možností. Staršov-
stvo je voleno na období 6 let.

Příští rok na jaře čeká volba staršovstva 
sbor krnovský i bruntálský. Je to velmi dů-
ležitá událost, která ovlivní směřování sbo-
ru nejméně na zmíněných šest let. Mysle-
te na ni ve svých modlitbách, prosme Pána, 
aby si připravil lidi podle svých představ. 
A  taky se nezapomeňte ptát, jestli třeba 
právě vás Pán Ježíš nechce povolat k  této 
službě.

Štěpán Janča
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léto s dětmi

V  době posledního vydání 
Dobrého pastýře jsem byla 

lehce omezena svým (ne zrovna 
malým) těhotenským břichem. 
Všechny činnosti nevyjímaje té 
spisovatelské pro mě byly znač-
ně obtížné. Situace se již vyře-
šila, a proto přijměte pár řádků 
o tom, co se událo v letních mě-
sících.

Chtěla bych poděkovat vám 
všem, kteří ve svých modlitbách 
máte na srdci naše akce a vše, co 
se týká rodin s dětmi. Při těchto 
akcích cítím, že jsou požehnané, 
a věřím, že je to právě díky mod-
litbám nejen našim ale i vašim.

dětský den
Na konci června se již podruhé 

uskutečnil dětský den v Krasově. 
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Účastnily se ho děti z  naše-
ho sboru, bruntálského sbo-
ru a děti z herničky. Tentokrát 
jsme pomáhali pastýři hledat 
ztracenou ovečku. Děti sou-
těžily v  různých disciplínách, 
vyráběly a  na závěr zahrály 
velmi oblíbenou tombolu. Ce-
lé odpoledne se odehrávalo na 
zahradě a v okolí krasovského 
kostela.

dovolená
Poslední červencové dny se 

konala také podruhé dovole-

ná pro rodiny s dětmi. Letos 
jsme byli téměř okamžitě pl-
ní. Proto, pokud se k vám ani 
nedostalo, že se nějaká do-
volená plánuje, bylo to prá-
vě z tohoto důvodu. Čas, kte-
rý jsme společně strávili, byl 
velmi vydařený a  troufám si 
říct, že se všem dovolená líbi-
la a užili si ji. Pro děti byl do-
poledne a  odpoledne připra-
ven program. Společně jsme 
se zamýšleli nad příběhy 
z  knihy O  housence Filomé-
ně. Tuto knihu si pak každá 
rodina odnesla na památku 

domů. I  dospěláci měli ten-
tokrát svůj program v podo-
bě krátkých zamyšlení a dis-
kuzí nad zajímavými tématy. 
I když nám poslední dny po-
časí nepřálo, stihli jsme spo-
lečně vyrazit na větší výlet, 
zaplavat si na blízkém bazé-
ně, stavět v  lese domky pro 
trpaslíky, společně zpívat ne-
bo hrát hry. Celý pobyt jsme 
opět strávili v  podhůří Bes-
kyd ve středisku SCEAV na 
Beskydské Oáze.

Marta Marková

Cesta z Bruntálu do Krnova je asi šesta-
dvacetikilometrovým sjezdem z  kop-

ce dolů. Klesnete takto zhruba o  dvě stě 
padesát metrů nad mořem a zdá se, že se 
ocitnete v  trochu jiných klimatických po-
měrech. V  Krnově si vždy ochotně sun-
dávám mohutnou šálu a  čepici, která je 
v  bruntálských povětrnostních poměrech 
jaksi nezbytná. Tahle neděle je ale na ko-
nec října obzvlášť slunečná a  teplá. Par-
kujeme před kostelem a  kráčíme směrem 
k mohutnému chrámu. Užívám si to. Naše 
modlitebna je součástí sborového domu, 
takže krása a  majestátnost kostela je pro 
mě obzvlášť sváteční. Několik známých 
tváří mi mává na pozdrav a mám z toho ra-
dost. Po všech těch kovidových útrapách si 
stále cením toho, že se můžeme takto svo-
bodně potkat.

Zvony znějí, varhany rozezvučí své 
píšťaly, lidé usedají do lavic. Modlitba, 
to tiché zvolání lidského hlasu rezonují-
cího až do nebe. Chválím Tě a  uctívám, 
můj Pane, a  oči upínám ke klenbám bí-
lým jako sníh. Až tak vysoko a ještě výš, 
klene se nad námi Tvé milosrdenství. Po-
slouchám a slyším, Tvé slovo, náš denní 
chléb. Slibuješ a  zaslibuješ, že Ty niko-
ho z nás neopustíš, že se zastáváš ustra-
šených a  utištěných. Děkuji. Vyznávám, 
odpouštím, věřím. Stojíme tady, všichni 
spolu, jedno tělo a pak přichází On, Im-
manuel, chléb a víno. A znovu pozvedá-
me hlas k nebi a voláme: „Otče náš“. Ja-
ko děti jednoho Otce, jednotně a zvučně, 

neboť Tvé jest království moc i sláva na-
věky, amen.

Před kostelem se to hemží lidmi a vzá-
jemné rozhovory nabírají různých směrů 
a variací. Fara je krásná a přívětivá. Voní 
šálkem dobré kávy a hostí koláčky všech 
přítomných a  vzácných hospodyň. Je 
dobré být takto pospolu. Vnímat, že pře-
ci jen nejsme na té cestě víry úplně sami.

Je už dávno po poledni. Zcela utichl 
cinkot kávových lžiček i šum hovorů. Od-
cházím, ale přeci jen se ještě na chvíli za-
stavím. Nějaká žena se sklání nad košem 
odpadků, zaváže pytel na klasický uzel 
a vkládá do nádoby nový sáček. Vypráví, 
že ji ještě čeká cesta k nějakým vzdáleněj-
ším popelnicím. Něco nebo spíše někoho 
mi to připomíná. Muže, Syna Božího, kte-
rý neváhal tiše a potupně vynést všechnu 
špínu tohoto světa někam za hradby, až 
na ten osudný kopec u  Jeruzaléma. Aby 
se naše srdce mohla znovu stát čistými 
nádobami a  vhodnými příbytky pro Je-
ho Svatého Ducha. A tak jsem ještě napo-
sled onoho dne mohla potkat mého Boha, 
sloužícího Krále, který se tak zřetelně zr-
cadlil v srdci jedné ženy. Děkuji.

Vždyť ani Syn člověka nepřišel,
aby si dal sloužit, ale aby sloužil
a dal svůj život jako výkupné za mnohé.

Bible, Marek 10:45

Pavlína Lakomá

krásná bohoslužba s přáteli

Sborový dům v Bruntále 
má opravenou střechu. 

Děkujeme všem, kteří se 
jakýmkoliv způsobem za-
pojili do organizace této 
opravy. Poděkování patří 

Jeronýmově jednotě MS 
seniorátu, která částečně 
pokryla finanční nákla-
dy. A dále celocírkevní JJ, 
která doplnila potřebnou 
částku. Děkujeme všem 

ochotným dárcům a  Bo-
hu, který nám dal své po-
žehnání. A  nakonec jste 
pod naší novou střechou 
v  Božím domě kdykoliv 
vítáni!

 Bruntálský sbor 

nová střecha nad hlavou
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Budovat vztah je dennodenní práce
Věra Wdówková (rozená 

Bolová) je známá celé-
mu sboru jako výborná zpě-
vačka a  téměř profesionální 
herečka v  divadelních hrách. 
Se svým manželem Mar-
kem Wdówkou tvoří hezký 
pár. V tomto roce byli ochot-
ni přijmout členství v našem 
nedokonalém společenství 
a tím si nechat připustit k tě-
lu také spoluzodpovědnost 
za místní hlouček evangelic-
kých křesťanů.

l Věrko a Marku, dovolili 
jste mi, abych vás oslovila. 
Zeptám se tedy, jestli po-
cházíte z křesťanských ro-
din, případně, jak jste se 
dostali k víře v Boha?

Věrka: Předně – ano, 
opravdu moc ráda zpívám, 
ale do výborné zpěvačky 
mám hooodně daleko. Jsem 
potěšena, že mohu vystu-
povat v  divadelních hrách 
a  opravdu si některé scén-
ky vychutnávám. A teď k po-
ložené otázce. Nepocházím 
z  křesťanské rodiny. V  Boha 
věřila moje babička (mamin-
ka tatínka). Můj tatínek byl 
jako mladík ministrant, ale 
neměl dobré zkušenosti s fa-
rářem a vyučováním ve škole, 
a tak jeho přesvědčení opad-
lo. Uvěřila jsem díky evan-
gelizaci v  Krnově. Bylo mi 
19 let. Tehdy jsem procháze-
la přes náměstí a u podloubí 
(naproti Prioru) jsem slyšela 
mládež, jak zpívá o Bohu. Při-
šla jsem domů a ve schránce 
byla pozvánka na evangeliza-

ci. Pozvání jsem přijala a při-
šla do kostela. Sedla jsem 
si téměř do poslední lavice 
a  styděla jsem se, neboť mi 
připadalo, že kazatel (Milan 
Moletz) mluvil o  mém živo-
tě, hříchu, odpuštění. Večer 
jsem přišla domu, poklekla, 
vyznala své hříchy a  přijala 
Ježíše do svého života.

Marek: Narodil jsem se 
v křesťanské rodině. Od dět-
ství jsem chodil do sboru 
Církve bratrské v  Horní Su-
ché. Postupně jsem prochá-
zel nedělkami, dorostem, kde 
jsem v 12 letech přijal Ježíše 
Krista do svého srdce.

l Věrko, absolvovala jsi 
vysokou školu pedagogic-
kou, obor speciální peda-
gogika. nyní pracuješ ve 
speciálně pedagogickém 
centru v  Bruntále (spC). 
čemu se věnuješ a  s  jaký-
mi problémy se nejčastě-
ji setkáváš? četla jsem, že 
v  posledních letech prud-
ce narůstá počet dětí s po-
ruchami chování, konzu-
mací drog a alkoholu. i to 
spadá do tvé kompeten-
ce? a v čem tě tvé povolání 
obohacuje? Je něco, co sis 
více uvědomila?

Moje stěžejní náplň prá-
ce je diagnostika dětí, žáků 
a  studentů s  mentálním po-
stižením. Poskytuji poraden-
ství rodičům, školám, uči-
telům, dětským domovům 
a  jiným institucím, jak tyto 
děti, žáky a studenty vzdělá-
vat a  jakou podporu pro své 

vzdělávání potřebují. Mým 
úkolem je také jezdit do kon-
krétních škol a být nápomoc-
na pedagogům, kteří s  těmi-
to žáky i zákonnými zástupci 
řeší nějaké vzdělávací potře-
by. Nejčastěji se setkávám 
s  tím, že školy s  podporou, 
na kterou žáci mají „díky“ 
své diagnóze nárok, neumě-
jí správně nakládat. Buď jim 
vzdělávání nadmíru usnad-
ňují anebo naopak neuznáva-
jí, že podporu potřebují. Tím 
vznikají třecí plochy, které 
pak následně řešíme.

Poruchy chování jsou v ges-
ci PPP (pedagogicko-psycho-
logické poradny), psychologů 
či Středisek výchovné péče 
(SVP). V  ČR je také SPC pro 
poruchy chování, avšak jen 
v  Praze. Je obvyklé, že žáci 
s  mentálním postižením mí-
vají spíše problémové chová-
ní. Vše pak řešíme případ od 
případu. Upřímně, smekám 
před každým pedagogem, 
který takového žáka bere ja-
ko svou pedagogickou výzvu 
a  hledá možnosti, jak najít 
správnou cestu. Je to velmi 
náročná práce.

V posledních letech narůstá 
i  počet dětí a  mládeže s  psy-
chickými obtížemi. To je vel-
mi závažná věc, kterou naši 
specialisté prozatím nedoká-
ží dobře podchytit, neboť chy-
bí dětští psychologové, kte-
ří by na tento problém mohli 
pružně reagovat a s dotyčný-
mi svižně pracovat.

Svou práci mám ráda. Má-
me prima pracovní kolektiv. 

Je pro mne přínosné, když 
se můžu pořád něco nového 
učit a růst. Často vzpomínám 
na Janču Swiderovou, se kte-
rou jsem pracovala v  doučo-
vacím klubu v Krnově a kte-
rá mě na myšlenku studovat 
speciální pedagogiku přived-
la. Kdyby nebylo jejího správ-
ného a  přiměřeného tlaku, 
tak bych se ke studiu pravdě-
podobně nikdy neodhodlala.

l Marku, tvá manželka se 
dlouhodobě věnuje výcho-
vě a péči o mladou genera-
ci. o tobě vím jen to, že jsi 

v rámci svého zaměstnání 
fáral do dolů. Můžeš nám 
prozradit něco o  své prá-
ci? Vzpomínám na dobu, 
kdy jsem tě poprvé vidě-
la přijít k nám do kostela 
a krátce nato došlo na os-
travsku k výbuchu v dole. 
Je to docela rizikové za-
městnání, nemyslíš? pa-
matuješ nějaký výrazný 
zážitek, kdy jsi třeba po-
cítil Boží ochranu?

Pocházím z  hornické rodi-
ny – můj dědeček a  táta by-
li horníci, navíc tatínek byl 
později i  důlním záchraná-

řem. Takže o  mém povolání 
bylo rozhodnuto. Navíc toto 
rozhodnutí umocňoval den-
nodenní výhled z  oken na-
šeho domu na tři těžní důlní 
věže. Po základní škole jsem 
studoval Střední průmyslo-
vou školu hornickou v  Ost-
ravě.

Jen díky Bohu jsem pro-
žil 32 let na šachtě ve zdraví. 
Úrazů byla spousta, tržné rá-
ny, zvrtnuté kotníky, různé 
naraženiny. Boží přítomnost 
a  ochranu jsem si uvědomo-
val na každém kroku. Nejblíže 
smrti jsem byl asi v roce 2006 

 Rozhovor s manželi Wdówkovými 

• Věrka (zcela vpravo) při hudebním vystoupení.
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při důlním otřesu, při němž 
zahynul kamarád, a  spousta 
ostatních pracovníků skonči-
la v nemocnici. Ani nevím, jak 
jsem se tehdy dostal z pracovi-
ště ven, bez světla a přilby, po-
tlučený. Po vyfárání jsem byl 
vděčný Bohu, že zase vidím 
slunce, světlo, rodinu. Pán 
Bůh mi vždy pomáhal, i v do-
bě, kdy jsem dělal vedoucího 
úseku příprav. Mnohokrát v té 
době jsem si nevěděl rady se 
složitými geologickými situa-
cemi na pracovištích, ale Bůh 
je nejlepším horníkem a vždy 
mi ukázal cestu, poradil.

l nedávno jsem se ptala 
manželů loydových, co je 
podle nich nejdůležitější 
v manželském vztahu. teď 
se ptám vás. Co byste na to 
odpověděli?

Když jsme se rozhodli, že 
se vezmeme, tak jsme si říka-
li, že „Jaké si to uděláme, ta-
kové to budeme mít“. A záleží 
na nás, jak se k  tomu posta-
víme. Budovat vztah je den-
nodenní práce. Ze společ-
ných dní máme radost a jsme 
vděčni Bohu. A důležitá je ta-
ké vzájemná důvěra, věrnost, 
láska a tolerance.

l Co pro vás oba znamená 
víra v Boha?

Věrka: Víra v Boha přináší 
světlo do mého jednání, cho-
vání, myšlení. Jsem ráda, že 
mě Bůh zná přesně takovou, 
jak mě nezná nikdo jiný (ně-
kdy nepoznávám ani sama 
sebe), a  přesto nade mnou 
bdí a  dává mi dopřávat dob-
rých dní. Prožívám vděčnost 
za jeho odpuštění, moudrost, 
laskavost. Jsem ráda, že můj 
Bůh je přísný a zároveň přívě-
tivý a spravedlivý.

Marek: Nejsem sám. Vím, 
že Bůh je nade mnou. Zná mě 

a nejlépe mi rozumí. Je laska-
vý a trpělivý. I když často pa-
dám, pozvedá mě.

l na jaře má být volba 
staršovstva. slyšela jsem, 
že jeden z  vás (nebo snad 
raději oba?) se necháte po-
zvat, abyste se podíleli na 
vedení sboru. to je skvělé! 
řekněte bez obalu: co bys-
te rádi v  našem společen-
ství změnili?

Věrka: Marek má čas-
to trefné nápady, jak vést li-
di a organizovat. Já se na po-

zvání do staršovstva necítím 
a nevím, čím bych mohla být 
přínosem. Raději bych nadále 
sloužila ve chválách – v tomto 
chci růst.

Co bych změnila? Abychom 
byli více atraktivní pro mladou 
i střední generaci.

Marek: Rád se budu podí-
let na chodu sboru, ale není 
to podmíněno tím, že musím 
být ve staršovstvu. Co bych 
změnil? V prvé řadě si uvědo-
muji, že musím hlavně změ-
nit svůj přístup – účastnit se 

aktivně modlitebních a  bib- 
lických hodin apod. Pravdě-
podobně bych takto více vní-
mal, jaké potřeby a nedostat-
ky náš sbor má, a  tím bych 
snad přicházel na to podstat-
né, co je dobré změnit, vylep-
šit, pozměnit.

Bylo by hezké a  nanej-
výš důležité být světlem 
v našem městě. Mnoho li-
dí trpí prázdnotou živo-
ta, postrádají smysl, ne-
znají náplň své existence. 
souhlasím s názorem řec-
kokatolického kněze Ma-
xe kašparů, který říká, 

že pokud žijeme podle to-
ho, co vyznáváme, má na-
še víra v  Boha pro okolní 
svět větší vypovídací hod-
notu než hlásání otřepa-
ných kostelních frází. Moc 
bych si přála, abychom ja-
ko sbor i  jako jednotlivci 
žili takovou živou víru.

l Jistě uhádnete, na co se 
vás v  závěru zeptám. Váš 
oblíbený biblický verš, 
prosím – pokud nějaký 
máte?

Věrka: „Počátek moud-
rosti je bázeň před Hospodi-
nem.“

„Stvoř mi čisté srdce, ó Bo-
že! Obnov v mém nitru pev-
ného ducha!“

„Chovejte se k  lidem tak, 
jak chcete, aby se oni chova-
li k vám.“

Marek: Filipským 4, 6-7 
„O  nic nemějte starost, ale 
za všechno se modlete. O své 
potřeby proste s  vděčností 
Boha, a Boží pokoj přesahují-
cí všechno chápání bude stře-
žit vaše srdce a mysl v Kristu 
Ježíši.“

Věrko a  Marku, děkuji 
vám za rozhovor.

Tamara Maláčová

• Společný vstup do sboru.

• Marek (uprostřed) ve velikonoční hře.
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Milí přátelé, rád bych vás upozornil na 
knihu Jana Potočka „Mýtus evoluce“ 

(vyšla 2020). Kniha vychází z celoživotní-
ho autorova bádání a  – stručně řečeno – 
předkládá argumenty pro skutečnost, že 
evoluční (vývojová) teorie je ideologie a ne 
věda. V  roce 1859 Darwin vydal knížku 
„O vzniku druhů“, v níž zpochybnil všech-
no, čemu lidé věřili – o lidské duši, o Bohu, 
o  smyslu života – a vyvolal diskusi, která 
trvá dodnes.

Kniha „Mýtus evoluce“ klade důraz na 
tři věci:

1) Spor mezi evolucí (postupný vývoj ži-
vota z neživé hmoty) a kreacionismu (stvo-
ření Boží mocí) je spor ideologický, nejde 
o spor mezi vírou a vědou.

2) Mimořádná složitost živých struktur 
a  informační obsah DNA (dvouřetězcová 
nukleová kyselina, která je nositelkou dě-
dičnosti a v níž je kódována veškerá infor-
mace pro růst a přežití organismu) je něco, 
co vývojová teorie není schopna vysvětlit. 
Prostě „náhoda + milióny let“ nemají tvůr-
čí schopnost, i když ve škole nám byl dar-
winismus předkládán jako jasný a vědecky 
dokázaný.

3) Někteří křesťané, většinou teologic-
ky vzdělaní, se snaží smířit pozici evoluce 
a stvoření: Bůh ke stvoření všeho živého – 
rostlin, zvířat i člověka – použil evoluci, tj. 
během oněch evoluční teorií předpokláda-
ných miliónů let postupně stvořil tvory od 
jednodušších ke složitějším. K tomuto po-
stoji, který se označuje jako teistická evo-
luce (evoluční stvoření), uvedená kniha ří-
ká, že pro biblicky orientovaného člověka 
takový slepenec není přijatelný.

Ještě pár slov k evoluci a stvoření. Podle 
evoluční teorie je živý svět výsledkem kon-
tinuálního (souvislého) a  nahodilého vý-
voje. Na začátku je vždy nějaká primitivní 
forma života, na konci je člověk. Jsme po-
sledním výhonkem živého světa: hmota, 

která si uvědomila sama sebe. Tento názor 
je všeobecně rozšířen a  bez námitek přijí-
mán i  širší veřejností. Naproti tomu křes-
ťanský pohled, který za tímto světem vidí 
skryté Boží působení a Boha jako jeho Stvo-
řitele, označujeme jako biblický teismus. 
Oba názory – evoluce i stvoření – jsou však 
ideologické povahy. Nejedná se o vědu; vě-
decké metody jsou založené na experimen-
tu, který je možné opakovat, a  tak daný 
předpoklad potvrdit nebo vyvrátit. Ideolo-
gie je svou povahou něco jiného, ta se vyvrá-
tit nedá. O svém názoru můžeme diskuto-
vat, v jeho prospěch argumentovat, ale jeho 
správnost dokázat nemůžeme. Co se týká 
otázek záhady života, tak myšlenka vývo-
je a biblický teismus představují dva takové 
možné ideologické postoje. Můžeme říct, že 
se jedná o dvě rovnocenné, avšak navzájem 
neslučitelné ideologie.

V každém případě zastánci stvoření nejsou 
„hloupí a  ve středověku zabednění“, proto-
že věří v Boha a „nevědí, že věda v budoucnu 
odhalí to, co dnes ještě nevíme“. Je to spíše 
naopak: dnes už je natolik zřejmá a  vědec-
ky doložená složitost života (už jen pouhé 
živé buňky), že náhoda a dlouhá doba tako-
vou složitost neumí vytvořit či naprogramo-
vat. Dnes stejně jako kdysi platí slova apo-
štola Pavla z  ep.Římanům 1,19-20: Vždyť 
to, co lze o Bohu poznat, je jim přístupné, 
Bůh jim to přece odhalil. Jeho věčnou moc 
a  božství, které jsou neviditelné, lze to-
tiž od stvoření světa vidět, když lidé pře-
mýšlejí o jeho díle, takže nemají výmluvu. 
- Někteří teologové zdůrazňují, že Bible ne-
ní učebnicí přírodopisu. To jistě není, avšak 
i skrze přírodu nám Bůh sděluje něco z toho, 
jaký On je, když přemýšlíme o Jeho díle. Ne-
jde o nějakou všetečnou snahu dokázat Bo-
ží existenci, nýbrž o potvrzení toho, co uvádí 
ap.Pavel: že z povahy stvoření můžeme usu-
zovat na existenci a dílo Stvořitele.

Jiří Marek st.

příroda ukazuje
na dílo stvořitele

 Josef potoček: Mýtus evoluce

Psal se rok 2001 a v Or-
lové se setkali zástup-

ci různých církví na svém 
pravidelném setkání. Byl 
leden, takže jsme se bavi-
li o  tom, jak proběhla vá-
noční shromáždění. Jak 
od katolíků tak od evan-
gelíků zaznělo postesknu-
tí, že je vzhledem k  ome-
zování veřejné dopravy 
pro lidi čím dál tím složi-
tější přijet na Štědrý den 
na půlnoční bohoslužbu 
do kostela (v  Orlové jsou 
kostely ve starém Měs-
tě, které díky poddolo-
vání skončilo v  troskách, 
zatímco většina obyvatel 
obývá sídliště v  Orlové-
-Lutyni). A  najednou ně-
koho napadlo: Když lidé 
nemůžou přijet za boho-
službou, proč by nemohla 
bohoslužba přijet za lid-
mi?

Tak vznikl nápad na 
půlnoční bohoslužbu pod 
širým nebem.

A  tak začaly mohut-
né přípravy. Domlouvali 
jsme hostujícího kazatele, 
který by byl ochotný při-
jet na štědrou půlnoc do 
Orlové. Hledali jsme zvu-
kaře, který by bylo ochot-
ný strávit valnou část 
štědrého večera stavěním 
aparatury (a větší část no-
ci zase jejím balením). Se-
stavili jsme kapelu, která 
doprovodí společně zpí-
vané koledy a  navrch za-
zpívá i  pár dalších pís-
ní. Sháněli jsme pódium, 

dobrovolníky jako pořád-
kovou službu, dobrovolní-
ky jako pomocníky s tech-
nikou, dobrovolníky na 
roznášení čaje a  cukroví, 
dobrovolníky na rozdává-
ní programů s  písnička-
mi, vánočním evangeliem 
a  vánočním programem 
všech zúčastněných círk-
ví. Řešili jsme propagaci, 
a samozřejmě taky zásad-
ní otázku, jak to všechno 
zaplatíme.

Čím víc se blížily Váno-
ce, čím dřív se stmívalo 
a  čím víc se venku ochla-
zovalo, tím víc jsme si na-
dávali, do čeho jsme se to 
vlastně pustili. Ani neví-
me, jestli vůbec bude ně-
kdo mít chuť přijít, jestli 
na tom náměstí nebude-
me s  kazatelem, kapelou, 
zvukařem a  velikánským 
pódiem sami. Jestli nás 
počasí nezažene zpát-
ky do pohodlí vymrzlých 
kostelů. Jestli se něco ne-
pokazí a  jestli tam nepři-
jde někdo, kdo bude chtít 
nějakou výtržností celou 
akci nabourat.

Ovšem, plakáty byly vy-
lepeny a  nebylo už cesty 
zpátky.

Slavnostní večeře 
v  mnoha rodinách v  tom 
roce proběhly ve velkém 
chvatu a už se na náměstí 
scházeli organizátoři. Po-
časí nebylo špatné – leh-
ce pod nulou a slabounký 
vítr, vzduchem povlávaly 
miniaturní sněhové vloč-

ky, to vše se s  dvojitým 
svetrem a teplými botami 
dalo zvládnout. Chvíle na-
pětí před půlnocí – jak bu-
de naše akce přijata? Za-
staví se někdo z těch lidí, 
které jsme viděli bloumat 
ulicemi?

Výsledek překonal i  ta 
nejdivočejší očekávání. 
Přesně o  půlnoci se zača-
lo ohňostrojem – symbo-
licky na místo betlémské 
hvězdy. To už se náměs-
tí černalo lidmi – naše 
skromné odhady byly me-
zi osmi sty a  tisícem li-
dí! Našich dvě stě nakopí-
rovaných programů bylo 
v  tu chvíli žalostně má-
lo, ale to nikomu nevadi-
lo. Lidé poslouchali krátké 
kázání a  zpívali společně 
koledy. Dokonce se i ztiši-
li při modlitbě.

Nevím, kolik z nich bylo 
někdy předtím nebo i  ně-
kdy potom na bohosluž-
bě v kostele. Nevím, kolik 
si zapamatovali ze Slova, 
které zaznělo. Je pravda, 
že nejméně třetina účast-
níků byla znatelně „pod 
vlivem“ a možná se pak rá-
no divili, kde přišli k tomu 
letáčku s  Narodil se Kris-
tus Pán. Ale taky je prav-
da, že i  moji anarchističtí 
a zcela nekřesťanští přáte-
lé se mě celý další rok pta-
li, jestli se můžou zase tě-
šit na tu bláznivou akci 
pod širým nebem.

Chvála Pánu Bohu!
Štěpán Janča

půlnoční pod širým nebem
 Vánoční vzpomínka
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setkání krnovských kazatelů a vedení města

Před 18 lety v lednu 2004 
proběhl (jako každý rok) 

alianční týden modliteb. Na 
poslední den týdne zorga-
nizoval farář Radovan Ro-
sický setkání vedení města 
se zástupci všech místních 

církví. Starostou byl pan Jo-
sef Hercig a  akce proběh-
la v  klášteře u  Minoritů. 
I v roce 2007 zasedli tito li-
dé ke společnému jednání. 
Nyní v  poutním domě sv. 
Josefa na Cvilíně. Starost-

kou byla již paní Renata Ra-
mazanová. Společné sejití 
se občas zopakovalo, zvláš-
tě při volbě nového vedení 
města. Také v  místním tis-
ku se objevila zpráva o tom-
to bohulibém setkání.

28

Krnov (frk) – Krnovská 
starostka Renata Ra-

mazanová, místostarost-
ka Alena Krušinová a  mís-
tostarosta Bedřich Marek se 
představili zástupcům všech 
církví, které působí v  regi-
onu Krnovska. Zasedli ke 
společnému jednání v pout-
ním době svatého Josefa na 
Cvilíně.

Marek se představil ja-
ko aktivní člen evangelic-
kého sboru a  bývalý za-
městnanec Armády spásy. 
Krušinová vzpomínala na 
setkání s  náboženstvím 
prostřednictvím své ro-
diny a  Ramazanová zase 
poznala různé církve při 
svém působení v  oblasti 
památkové péče.

„Díky své původní profesi 
historika umění jsem měla 
tu čest se poznat se zástupci 
řady církví. Církev vždy pro 
mě byla nositelkou tradice 
a  kulturního dědictví,“ po-
psala starostka Ramaza-
nová svůj vztah k církvím.

„Vážím si toho, že jsme se 
společně sešli u jednoho sto-
lu, protože duchovní jedno-
ta na této úrovni není úplně 
obvyklá. Na mnoha mís-
tech, bohužel, ještě napě-
tí mezi katolíky a  nekatolí-
ky přetrvává. V  roce 1995, 
když se v  Krnově od evan-
gelíků oddělilo Křesťanské 
společenství, provázely tu-
to událost útoky nepřejících 
lidí. Dnešní setkání všem 
ukázalo, že v  tom podstat-

ném je mezi námi křesťa-
ny jednota,“ zhodnotil vý-
znam setkání na Cvilíně 
Bedřich Marek. Součástí 
tohoto setkání byla i spo-
lečná modlitba a na závěr 
jako upomínku věnova-
li křesťané starostce Bib- 
li.

„Nebude to první Bible 
v mé knihovně, ale asi čtvr-
té vydání. Je tam už Bible 
mých rodičů, prarodičů a ta 
nejmladší je moje. Doufám, 
že tato duchovně, kultur-
ně i  literárně důležitá kni-
ha má svůj význam pro ka-
ždou generaci a  že do naší 
knihovny mí potomci při-
dají další vydání,“ poděko-
vala Renata Ramazano- 
vá.

• Zleva: Vitalij Kirjakov - Armáda spásy, František Kuba – novinář, Minorita, Alfréd Heger – Česko-
slovenská církev husitská, Radovan Rosický – Českobratrská církev evangelická, Lubomír Žižka – Cír-
kev adventistů sedmého dne, paní starostka Renata Ramazanová, místostarosta Bedřich Marek, Horst 
Kaller – diakon v.v. evangelická církev, Katolický kněz, Václav Šimčík – římskokatolická církev, Petr Stud-
nička – Křesťanské společenství, Jiří Marek – kurátor – Českobratrská církev evangelická

Vedení krnova se setkalo 
se zástupci církví

 Z historie sboru
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ADVENTNÍ KONCERTY

Výtěžek bude poukázán na podporu setkávání
klientů s duševním onemocněním při Slezské diakonii.

Benefiční vstupné na koncerty 50 Kč

krnov.evangnet.cz

neděle
27/11
16:00

neděle
4/12
16:00

neděle
11/12
16:00

neděle
18/12
16:00

Štědrý
den

22:30
Půlnoční bohoslužba

Vánoční divadelní hra

Smetanovy notičky - dětský 
pěvecký soubor při krnovské ZŠ
Legato - krnovský dámský sbor

Janáčkovo Brumendo – dětský
pěvecký sbor při krnovské ZŠ

Tramínek - hudební soubor přátel
z Bruntálu a Starého Města

Milí jubilanti,
Milí bratři a sestry, blíží se 
vánoce, kdy budeme osla-
vovat nejslavnější a  nej-
vzácnější narozeniny v  dě-
jinách lidstva – narození 
Spasitele světa, Pána Ježí-
še Krista. Připomeňme si 
ve svých srdcích, že se Ježíš 
narodil i  pro nás. Nenech-
me se strhnout komerč-
ní atmosférou, kterou ko-
lem vánoc vytvářejí média 
a  upřeme náš vnitřní zrak 
na Ježíše a  jeho dokonalé 
dílo spásy.
Všem oslavencům v  obdo-
bí leden až březen přejeme 
pevné zdraví a plnost Boží-
ho požehnání. Přijměte ta-
ké povzbuzení ze Žalmu 
145, verš 5-6: „Blaze tomu, 

kdo má ku pomoci Boha Já-
kobova, kdo s  nadějí vzhlí-
ží k  Hospodinu, svému Bo-
hu, jenž učinil nebesa i zemi 
s  mořem a  vším, co k  nim 
patří, jenž navěky zachová-
vá věrnost.“

Redakční rada 
Dobrého Pastýře

leden:
Klára čeparová, 
Ludmila krčová, 
Zuzana Hazan, 
Jindřich Galda, 
Vladimír Vašíř, 
farář Štěpán Janča, 
Ester tylečková, 
Karel tyleček, 
Marie čepová, 
Jiří Švéda

únor:
Jan kielar, 
Ludmila Hoferková, 
Denisa Vyroubalová, 
Josef dolek, 
Viktor tyleček, 
Filip Hoferek

Březen:
Lubomír Horák,
Jiří pleva, Erik svítil,
Soňa lukášová,
Antonie ničmanová,
Eva Velíšková,
Samir Yuhas,
Rostislav lukáš,
Dušan snášel,
Jana Švédová,
Milan swider,
Eliška davidová

 narozeniny ve sboru v lednu až březnu 2023

program setkání v adventu a o Vánocích
27.11.
i. advent

9.45 Krnov Bohoslužba s Večeří Páně
10.00 Bruntál Pravidelná bohoslužba
16.00 Krnov 1. Adventní koncert: Tramínek

4.12.
ii. advent

9.45 Krnov Pravidelná bohoslužba
10.00 Bruntál Pravidelná bohoslužba
16.00 Krnov 2. Adventní koncert: Legáto a Smetanovy notičky

11.12.
iii. advent

9.45 Krnov Pravidelná bohoslužba
10.00 Bruntál Pravidelná bohoslužba
16.00 Krnov 3. Adventní koncert: Janáčkovo Brumendo

18.12.
iV. advent

Bohoslužba v krnově se nekoná – zveme vás do Bruntálu!
10.00 Bruntál Bohoslužba s Večeří Páně
16.00 Krnov 4. Adventní koncert: Vánoční divadelní hra

24.12. 22.30 Krnov Půlnoční bohoslužba
25.12. 9.45 Krnov Sváteční bohoslužba s Večeří Páně

10.00 Bruntál Sváteční bohoslužba
26.12. 16.00 Krasov Netradiční sváteční bohoslužba s Večeří Páně
31.12. 17.00 Krnov Silvestrovské posezení na faře
1.1.2023 9.45 Krnov Novoroční bohoslužba s Večeří Páně

10.00 Bruntál Novoroční bohoslužba




